
U
dala herritarrengandik hurbilen dagoen 
administrazioa da. Normalean ez du baliabide 
handirik, baina bere zereginak eragin 
zuzena du lurraldean eta bertan bizi diren 
biztanleengan.

Ez da erraza haren lana, ezta haren balorazio zuzen eta 
doia egitea ere. Esan ohi denez, normalena da legealdi 
osoko kudeaketa batek argiak eta ilunak izatea.

Hala ere, gizarte eta lurralde gaiez arduratutako elkartea 
garenez, ezin dugu pasatzen utzi Lezamako etorkizun 
hurbilerako oinarrizkotzat jotzen ditugun hiru gairekin 
gertatu dena. Eskaera gisa ulertzea nahi dugu, datorren 
korporazioak seriotasunez eta luzamendurik gabe aurre 
egin diezaien, kargua uzten duen korporazioari kritika gisa 
baino, gure ustez behar bezala heldu ez dien arren.
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DOAN UDAL 
GOBERNUAREN HIRU 
SUSPENSOAK ETA 
DATORRENAREN HIRU 
ERRONKA NAGUSIAK:
ETXEBIZITZA, 
ZABORTEGIA ETA 
BASO-POLITIKA.
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E
l Ayuntamiento es la administración más cercana 
a la ciudadanía. Normalmente no dispone 
de grandes recursos pero su quehacer tiene 
una influencia directa en el territorio y en la 
población que lo habita.

No es fácil su trabajo y tampoco hacer una valoración 
ecuánime y ajustada de él. Como se suele decir lo normal 
es que su gestión tenga en toda una legislatura claros y 
oscuros.

Sin embargo como asociación preocupada por los temas 
sociales y territoriales no podemos dejar pasar lo que ha 
ocurrido con tres temas que entendemos como básicos 
para el futuro inmediato de Lezama. Queremos que se 
entienda como una petición para que la corporación que 
venga los afronte con seriedad y sin demora , más que 
como una crítica a la corporación saliente aunque, en 
nuestra opinión, no los ha abordado correctamente.

  

LOS TRES SUSPENSOS DEL 
GOBIERNO MUNICIPAL 
QUE SE VA  Y LOS TRES 
PRINCIPALES RETOS PARA 
EL QUE VIENE:
LA VIVIENDA, 
EL VERTEDERO 
Y LA POLITICA 
FORESTAL.
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VPO ETXEBIZITZA LA VIVIENDA VPO

Irakasgai honetan Udalak ez 
du bakarrik suspenditu, zero 
bat atera du! Babes ofizialeko 
etxebizitzetan sustatu duen 
kopuru bera. Berrogeita 
lau urte igaro dira lehen 
hauteskundeetatik... ezta 
“VPO” etxebizitza bat ere. 
Eta azken lau urteetan gauza 
bera. Lezamak Euskal Herri 
osoan ia bakarka daraman 
errekorra. Udal gobernuan 
hamaika legealdi segituan 
daramatzatenen marka 
tristea, eten barik gazteak 
nola joaten diren ikusten, 
antza denez, erabateko 
axolagabekeria erakutsiz.
 
Azken lau urteetan, beste 
gazte batzuk beste herri 
batzuetara joan behar izan 
dute, bertan, milioidun izan 
gabe, etxebizitzak eskura 
ditzaketelako.

Laster beteko dira bost 
urte HAPO baliogabetu 
zenetik. Horren ondoren, 
legegintzaldi honen hasieran, 
duela lau urte, alkatetzak eta 
bere taldeak Lezama Bizirik-
ekin elkarrizketak proposatu 
zituzten etxebizitzaren 
arazoa gai nagusitzat hartuta. 
Bileretan adierazi zuten prest 
zeudela, behingoz, Lezaman 
etxebizitza eskuragarriak 
sustatzeko, batez ere babes 
ofizialeko etxebizitzak. 
Hilabete batzuk geroago, 
berriro ere adarra jotzen ari 
zitzaizkigula ikusi genuen.

Bi urte geroago, 2021ean, 
babes ofizialeko etxebizitzen 
aldeko plataforma bat eratu 
zen herrian. Lezamako 
hainbat elkartek eta herriko 
hainbat gazte koadrilek 
babesten zuten. Udalari 
proposamen bat egin zioten 
babes ofizialeko etxebizitzak 

egiteko aldarrikapenekin. 
Udal gobernuarekin eta udal 
taldeekin bilera bat izatea 
besterik ez zuten eskatu, 
beren planteamendua 
zuzenean azaltzeko. Hilabete 
batzuk erantzunik gabe 
igaro ondoren, eskaera 
berritu zuten. Egun hauetan 
legealdia amaitzen da eta 
alkatetzaren erantzunik ere ez 
dute jaso.

Onartezina da Lezamak duen 
arazo garrantzitsuenaren 
aurrean aitzakiaz aitzaki 
ibiltzea eta ezer ez 
egitea. Lezama Bizirik-
entzat Lezaman benetan 
beharrezkoa den etxebizitza 
bakarra VPO bezala 
ezagutzen dena da, eta 
exijitzen jarraituko dugu, 
Udalean gobernatzen duenak 
gobernatzen duela.

En esta asignatura el 
Ayuntamiento no es que 
haya suspendido, ha 
sacado un cero. El mismo 
número que viviendas 
VPO ha promocionado. 
Cuarenta y cuatro años 
han pasado desde las 
primeras elecciones...
ni una VPO. En los cuatro 
últimos años lo mismo. Un 
record que Lezama ostenta 
prácticamente en solitario 
en todo Euskal Herria. Triste 
record de quienes llevan 11 
legislaturas, viendo como se 
siguen yendo sus jóvenes, 
parece, con total indiferencia.
En los últimos cuatro años 
otro puñado de jóvenes 
se han marchado a otros 
pueblos donde simplemente 
puedan pueden acceder a 
viviendas sin ser millonarios.

Ya pronto se cumplirán cinco 
años desde la anulación 
del PGOU. Tras ello, en los 
inicios de esta legislatura, 
hace cuatro años, la 
alcaldía y su grupo planteó 
conversaciones con Lezama 
Bizirik con el problema 
de la vivienda como tema 
principal. En las reuniones 
mostraron su disposición 
a acometer, de una vez, 
la promoción de vivienda 
asequible en Lezama, 
principalmente VPO. Pasados 
unos meses comprobamos 
que, una vez más, nos 
estaban tomando el pelo.

Dos años después, en 2021, 
se formó una Plataforma 
en favor de la vivienda 
VPO. Apoyaban varias 
asociaciones de Lezama y 
varias cuadrillas de jóvenes 
del pueblo. Realizaron una 
propuesta al Ayuntamiento 
con sus reivindicaciones para 

hacer viviendas VPO. Sólo 
pidieron tener una reunión 
con el gobierno municipal 
y los grupos municipales 
para explicar directamente 
su planteamiento. Pasado 
varios meses sin respuesta 
renovaron su solicitud. 
En estos dias se acaba 
legislatura y ni siquiera han 
recibido una respuesta de la 
alcaldía. 

Es inaceptable que se siga 
dando largas y no haciendo 
nada ante el problema más 
importante que tiene Lezama. 
Para Lezama Bizirik la única 
vivienda objetivamente 
necesaria en Lezama es la 
que se conoce como VPO y 
vamos a exigirlo, gobierne 
quien gobierne en el 
Ayuntamiento.
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EGUSKITZAKO 
ZABORTEGI 
ERRALDOIA

EL VERTEDERO 
GIGANTE DE 
EGUSKITZA

Bai, bai, za-bor-te-gi-a.  Izan 
ere, zabor enpresa batek 
Lezaman zabortegirik 
handiena egiteko arriskuak 
hor dirau. Ez da egia Eusko 
Jaurlaritzako inork inoiz 
esan duenik Lezaman ez 
dela zabortegia egingo. Ez 
dakigu Lezamako alkatetza 
eta EAJ zergatik aritu diren 
azken hilabeteetan gai hau 
manipulatzen, proiektua 
baztertu egin dela aditzera 
emanez,” herria lasaitzeko”. 
Badirudi nahiago dutela 
gaiari buruz ez hitz egitea, 
agian gai honekin “aipatuak” 
sentitzen direlako eta 
hauteskunde garaian kalte 
egin diezaiekeela uste 
dutelako.

Eusko Jaurlaritzak benetan 
esan duena da 2030era 
arte ez dutela zabortegi 
berririk ireki nahi, eta 
orduan baloratuko dute, 
urte hauetako bilakaeraren 
arabera, horrelako 
azpiegitura berriak behar 
dituzten. Hau da, kasurik 
onenean, luzamendu bat 
baino ez da, aurreikus 
daitekeena baita, orduan 
lehenago ez bada, 
Jaurlaritzak zabortegi 
publiko zein pribatu berriak 
baimentzea.

Eta ordurako adi  egongo 
dira  Promociones Zubiarraun 
enpresaren atzean ezkutatzen 
direnak berriro erasora 
pasatzeko.  Egia dena da 
azken bi urte hauetan ez 
dela ezer aldatu. Eguskitzako 
400.000 m2-en jabe izaten 

jarraitzen dute, euren 
proiektua izaten jarraitzen 
dute, oraingoz lokartuta izan 
arren eta, kontuz, URAren 
argi berdea dute, iraungitze-
datarik gabe. Aldatu den 
gauza bakarra da atzerako 
kontaketa luzatu diotela 
erloju-bonbari.

Iazko ekainaren 19an 
200 lezamarrek baino 
gehiagok manifestazioa egin 
genuen Eguskitzan, Udalak 
zabortegiaren aurka egin 
zezan eskatuz. Agerraldia 
elkarte guztiak eta udaleko 
bi alderdiak babestu 
genuen, baina ordutik ona, 
zoritxarrez, udal gobernuak 
ez du EZER egin. Ezta zabor 
enpresarekin harremanetan 
jarri ere, izango duten 
aurkakotasunaren berri 
emateko, edo lurra 
erosteko aukera aztertzeko 
eta babesteko. EZER EZ. 
Mehatxua isilarazteak ez du 
desagertzea ekarriko.

Zabortegikoa beste 
SUSPENSO erraldoi bat da, 
udalak Lezamarekin  metatu 
duen beste zor bat.

Si, SI, el ver-te-de-ro. Porque 
el riesgo de que una empresa 
basurera haga en Lezama 
el vertedero mas grande 
la CAV sigue ahí latente. 
No es cierto que nadie 
del Gobierno Vasco haya 
dicho nunca que en Lezama 
no se hará el vertedero. 
Desconocemos por qué la 
alcaldía y el PNV de Lezama 
se han afanado los últimos 
meses en manipular este 
tema, dando a entender que 
el proyecto se ha descartado, 
para “tranquilizar” al pueblo. 
Da la impresión de que 
prefieren que no se hable 
del tema porque se sienten 
“aludidos” y creen que les 
puede perjudicar en periodo 
electoral.

El Gobierno Vasco lo que ha 
dicho realmente es que hasta 
el 2030 no quieren abrir 
nuevos vertederos y entonces 
valorarán, según la evolución 
de estos años, si necesitan 
nuevas infraestructuras de 
este tipo. Es decir, en el 
mejor de los casos es sólo 
una moratoria porque lo 
previsible es que entones, si 
no es antes, autoricen nuevos 
vertederos tanto públicos 
como privados.

Y entonces ahí estarán 
esperando quienes se 
esconden detrás de 
“Promociones Zubiarraun” 
con su proyecto. Nada ha 
cambiado en estos dos años. 
Siguen siendo propietarios 
de los 400.000 m2 de 
Eguskitza, siguen teniendo 

su proyecto, de momento 
“dormido”, y, mucho cuidado, 
tienen la luz verde de URA sin 
fecha de caducidad. Lo único 
que ha cambiado es que le 
han retrasado la cuenta atrás 
a la bomba de relojería.

El 19 de Júnio del año 
pasado más de 200 
lezamarras marchamos y nos 
manifestamos en Eguskitza 
pidiendo la actuación del 
Ayuntamiento contra el 
vertedero. Apoyamos todas 
las asociaciones y los dos 
partidos del yuntamiento 
pero desde entonces, 
desgraciadamente, el 
gobierno municipal no ha 
hecho NADA. Ni siquiera 
ponerse en contacto con 
la empresa basurera para 
informarle de la oposición 
que van a tener, o para 
estudiar la posibilidad de 
comprarles el terreno para 
protegerlo. NADA. Silenciar 
la amenaza no hará que 
desaparezca. 

El vertedero es otro suspenso 
enorme, otra deuda más 
del ayuntameinto para con 
Lezama.
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BASO POLITIKA LA POLITICA 
FORESTAL

Oso garrantzitsua da 
administrazioak basoekin 
duen zeregina. Eta zer esan 
baso publikoekiko, baso 
publikoa herri osoaren 
ondare baloraezina baita.

Inork ez du eztabaidatzen 
basoek klima-aldaketaren 
aurkako borrokan duten 
garrantzia. Biztanleriaren 
etorkizuna, nolabait, basoek 
duten etorkizunari lotuta 
dago, baita egungo osasunari 
eta bizi-kalitateari ere.

Lezama basoek okupatutako 
mendi ugari dituen udalerria 
da, horietako asko udal 
jabetzakoak. Gaur egun, 
administrazioek azken 
hamarkadetan bultzatu 
duten politika okerra dela 
eta, baso horiek gehienak 
pinu eta eukaliptoaren 
monolaborantzak dira. 
Instantzia aditu guztiek, 
aipatutako administrazioak 
barne, baso-politika errotik 
aldatzea premiazkoa 
dela onartzen dute. Baso 
autoktonoa berreskuratzen 
joan behar da, eta lurraldea 
hondatzen duten baso-
praktikak aldatu.

Baina gauza bat da 
predikatzea eta beste bat 
garia ematea. Eta udalak, 
gauza hauetaz Aldundiko 
Mendi Zerbitzua arduratzen 
dela aitzakiatzat hartuta, 
beste alde batera begiratzen 
du eta egiten uzten du, egur 
enpresak nahi bezala aritzen 
eta gure mendiak suntsitzen 
dituzten bitartean.

 Orain aste batzuk direla, 
Udalean, Aldundian, 
mendietako arduradunekin, 
baso-zaindariarekin... mila 
buelta eman ondoren, 
gertatzen ari denaz salatuz 
eta ohartaraziz eta errespetua 
eskatuz, guardetxetik 
gertu dagoen azken 
“aprobetxamendua”n betiko 
sarraskia aurkitu dugu. 
Eta bertan baso publiko 
ezaguna eta bizilagunek 
erabiltzen zutena berriro 
basamortu bihurtu dute.

Horregatik, guardiako 
epaitegira jo dugu duela 
egun batzuk iragarri genuen 
salaketa jartzera.
Gai  garrantzitsu honekin 
ba ,beste zero patatero bat  
Udaleko arduradunentzat . 
Beste suspentso bat, atzetik 
datozenek Lezamaren 
onerako altxatzera behartuta 
daudenak.

Zeregin horretan zorte ona 
opa diegu eta, beti bezala, 
gure laguntza eskaintzen 
diegu.

 Es importantísimo el papel 
que juega la administración 
respecto a los bosques. Y 
que decir respecto a los 
bosques públicos, patrimonio 
invalorable de toda la 
población.

Ya nadie discute la 
importancia de los bosques 
en la lucha contra el cambio 
climático. De alguna forma el 
futuro de la población está 
ligada al futuro que tengan 
los bosques y también la 
salud y la calidad de vida del 
presente.

Lezama es un municipio con 
una extensión considerable 
de montes ocupados por 
bosques, muchos de ellos 
de propiedad municipal. 
En la actualidad, por la 
política errónea impulsada 
por las administraciones 
en las últimas décadas, 
esos bosques son en su 
mayoría monocultivos de 
pino y eucalipto. Hoy todas 
las instancias interesadas, 
incluidas las administraciones 
citadas, reconocen que es 
urgente un cambio radical de 
la política forestal. Hay que 
ir recuperando el bosque 
autóctono y modificar las 
prácticas forestales que 
arrasan el territorio.

Pero una cosa es predicar 
y otra dar trigo. Y el 
ayuntamiento, con la excusa 
de que es el Servicio de 
Montes de la Diputación 

el que se encarga de estas 
cosas, mira para otro lado 
y dejar hacer, mientras las 
empresas madereras campan 
a sus anchas y arrasan 
nuestros montes. 

Después de dar mil vueltas 
por el ayuntamiento, por la 
Diputación, con responsables 
de Montes, con el guarda...
denunciando y advirtiendo 
de lo que está ocurriendo 
y pidiendo respeto, nos 
encontramos con el último 
“aprovechamiento” cerca 
del guardetxe y que ha 
convertido en desierto lo 
que era un bosque público 
reconocible y utilizado por 
vecinos y vecinas.

Por ello hemos acudido al 
juzgado de guardia para 
interponer la denuncia que 
anunciamos hace unos días.
Otro cero patatero pues 
para los responsables del 
Ayuntamiento en esta 
materia tan importante. 
Otro suspenso que estarán 
obligados a levantar, por el 
bien de Lezama, quienes 
vengan detrás.

En esa tarea les deseamos 
suerte y les ofrecemos, 
como siempre, nuestra 
colaboración.


